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15.00    PROGRAM PRO DĚTI

16.40    VYHLÁŠENÍ SOUTĚŽE O NEJLEPŠÍ KOSTÝM  

17.00    ZAPÁLENÍ VATRY                        
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VÁŠ STAROSTA
MICHAL HAZDRA

Milí spoluobčané,

s dubnem definitivně přichází jaro, osobně jej považuji za jeden          
z nejhezčích měsíců v roce, příroda se probouzí a co nevidět se vše za-
zelená. Konečně také můžeme zahájit práce na projektech, které jsme 
nestihli zrealizovat v loňském roce. Ať už jde o dokončení další fáze 
parku ve Zbyslavské, rekonstrukce školních hřišť nebo dalších věcí.

Zima se již tradičně podepsala na stavu našich ulic, a to ze-
jména tam, kde cesty nemají vybudovaný pevný základ. Opráv-
něně se ptáte, kdy dojde k opravě výtluků v újezdských ulicích.                               
Byť v březnu panovaly relativně příznivé klimatické podmínky,                   
k opravám nedocházelo, protože obalovny začínají vyrábět smě-
si na opravu koncem března nebo začátkem dubna a součas-
ně je třeba dodržovat technologické postupy. Předpokládáme,                           
že v průběhu první dubnové dekády se zhotovitel do tolik očeká-
vaných oprav pustí. Chceme aplikovat takový způsob opravy, aby 
opravený povrch vydržel déle, a nebyl extrémně finančně náročný.

Dobrá zpráva přišla ze Zastupitelstva hl. m. Prahy. V rámci po-
skytnutí účelových investičních dotací městským částem zastu-
pitelstvo pro náš Újezd schválilo dotaci 10 mil. Kč, kterou jsme 
vyjednali na přestavbu bývalého bytu na třídu mateřské ško-
ly Sedmikráska a na přípravu počátečních fází realizace ví-
cegeneračního centra v Lomecké ulici. Současně jsme získali 
dotaci 210 tisíc Kč na podporu zkvalitnění výuky tělesné výcho-
vy na základní škole. Základním principem této podpory je, že 
výuku spolu s učiteli povedou kvalifikovaní trenéři. Věřím, že to 
děti bude bavit a některé z nich začnou pravidelně sportovat.

V dubnu startujeme venkovní akce v naší městské části. Dne          
22. 4. se koná Den zdravé Země, kde zejména děti získají infor-
mace o tom, jak chránit naši planetu a my dříve narození si tře-
ba necháme zkontrolovat zrak nebo sluch. Poslední dubnový den 
se pak konají újezdské čarodějnice, na které jsme pro vás zajistili 
dvě hudební pecky. Loni jste si hodně říkali o skupinu Wohnout, 
tak ji máte mít. Jako překvapení u nás vystoupí slovenská kape-
la Heľenine oči, na kterou se já obzvlášť těším. Držme si pal-
ce, ať nám vyjde počasí a ať si společně obě akce užijeme. 

Těším se na viděnou nejen na těchto akcích.
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ZPRÁVY
Z RADY

5. 4. 

UKLIĎME 
ÚJEZD

20. 4.

DĚTSKÉ 
RYBÁŘSKÉ 
ZÁVODY
od 7 hodin 
Blatovský 
rybník
více na str. 24

18. 4.

VÝLET NA 
ZÁMEK 
CTĚNICE
pořádá KAS
více na str. 26

11. 4.

KLÁNOVICE 
LÁZEŇSKÉ
komentovaná 
vycházka
od 14 hodin
více na str. 27

13. 4. 

O STATEČNÉM 
TYGŘÍKOVI
hraje divadelní 
soubor Ucho
od 10.30 hodin
Polyfunkční dům

VÝSLEDEK HOSPODAŘENÍ MČ ZA 2023 Souhlasila 
s materiálem Zhodnocení plnění rozpočtu MČ Praha 21 za        
1. až 4. čtvrtletí 2023. Saldo příjmů a výdajů po konsolidaci 
bylo vykázáno přebytkové, a to ve výši 35,4 mil. Kč.

DOTACE ZA ROK 2023 Vzala na vědomí roční zprávu      
o čerpání a vyúčtování dotací poskytnutých MČ za rok 2023.

ŽÁDOST O INVESTIČNÍ DOTACI Z ROZPOČ-
TU HL. M. PRAHY Schválila návrh na podání žádostí                            
o investiční dotace z rozpočtu hl. m. Prahy z rezervy pro MČ 
HMP v roce 2024. Letos žádáme mj. o finance na přestavbu 
bývalého bytu na třídu MŠ Sedmikráska.

OPRAVA ĆÁSTI STŘECHY MZŠ Schválila výsledek po-
ptávkového řízení na realizaci akce „Oprava části střechy di-
vadelního sálu MZŠ Staroklánovická 230“ a uzavření smlouvy 
o dílo se společností S com ENERGO s.r.o., a to za částku         
815 tis. Kč vč DPH.

DOHODY S NOVÝMI ČLENY JSDH Schválila uzavření  
dohod se čtyřmi novými členy v jednotce dobrovolných hasi-
čů městské části Praha 21. Celkový počet členů jednotky tak 
vzroste na 15. 

Michal Hazdra, starosta

KALENDÁRIUM NA DUBEN

17. 4. 

FILMOVÝ
KLUB
Z mého života
od 18 hodin
aula Masarykovy ZŠ

více na str. 7

21. 4.

SETKÁNÍ 
HELIGONKÁŘŮ
od 15 hodin
hospoda 
U Štrásků

NA JEDNÁNÍ 12. BŘEZNA 2024 RADA:

NA SVÉM JEDNÁNÍ 27. ÚNORA 2024 RADA MĚSTSKÉ 
ČÁSTI PRAHA 21:  

VÝPOVĚĎ DOHODY NA OPRAVY KOMUNIKACÍ 
Schválila návrh výpovědi Rámcové dohody na opravy komuni-
kací v Újezdě nad Lesy. Rámcová dohoda byla uzavřená dne 
7. 9.2023 se společností Stavební společnost Šlehofer, s.r.o. Na 
opravy komunikací v k. ú. Praha 21 bude vypsaná nová VZMR. 
Po dobu, než bude vybrán nový dodavatel, budou řešeny sta-
vební práce formou objednávky, a to za ceny, které odpovídají 
cenám ukončené Rámcové dohody.

ZRUŠENÍ PROJEKTU SMART WC ROHOŽNÍK           

Rozhodla o zrušení realizace projektu z participativního roz-
počtu „Smart WC Rohožník“. Na základě přípravných prací 
(zpracování projektové dokumentace a výběrové řízení na 
dodávku a montáž kabiny dle podmínek stavebního úřadu) 
se ukázalo, že celkové investiční náklady by dosáhly téměř            
2 mil. Kč, což několikanásobně překračuje hodnotu uváděnou 
v návrhu podaném do participativního rozpočtu (tj. 456 tis. Kč). 
Rada ve spolupráci s OMI bude hledat jiné řešení.

SMLOUVA S INTERPRETEM NA AKCI 90 LET ŠKO-
LY Schválila smlouvu s interpretem Kali na akci „90 let školy“         
dne 14. 9.2024.

ŽÁDOST O POSKYTNUTÍ IT VYBAVENÍ PRO STA-
VEBNÍ ÚŘAD Schválila záměr podat žádost o poskytnutí IT 
vybavení pro stavební úřady z programu 2. výzvy – Zavedení 
nového stavebního zákona do praxe „IT vybavení pro stavební 
úřady“. Náš stavební úřad by tak měl získat nové počítače        
a další vybavení.

PRÁZDNINOVÝ PROVOZ V MŠ Souhlasila s rozvrhem 
letního provozu mateřských škol v městské části Praha 21, a to 
v termínech 1. 7.-12. 7. 2024 – 1. MŠ Čentická a 19. 8.- 30. 8. 
2024 – MŠ Sluníčko.
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KLUBOVNA SENIORŮ 
24. dubna
od 9.30 hodin
v přízemí Polyfunkčního domu. 

Přijďte si popovídat.

KYBERBEZPEČNOST
10. dubna
od 9 hodin
Přednáška pro seniory. Proběhne místo klubovny senio-
rů.

Velká zasedací místnost Úřadu MČ Praha 21

Kateřina Bláhová, Zuzana Dastychová st.

a Alena Motejlová

22. 4.

DEN ZDRAVÉ 
ZEMĚ
více na str. 36

24. 4.

ROK ČESKÉ 
HUDBY
vernisáž výstavy
od 17 hodin
Újezdské muzeum

25. 4.

VYCHÁZKA PO 
MALÉ STRANĚ
pořádá SPCCH
více na str. 26

26. 4.

VÝTVARNÁ 
DÍLNA
technika macramé
od 16 hodin
Polyfunkční dům 

27. 4.

KRKONOŠSKÉ 
POHÁDKY
od 10.30 hodin
hraje divadelní 
soubor Ucho
Polyfunkční dům

ČARODĚJNICE 
NABÍDNOU HUDBU, 
SOUTĚŽE I ZÁBAVU
Alena Motejlová, místostarostka

Jako radní za kulturu bych vás ráda pozvala na čarodějnice, 
které se konají 30. dubna na multifukčním hřišti v Čentické uli-
ci. Akce začíná v 15 hod., budou následovat soutěže pro děti,       
taneční workshopy, hromadné aktivity, proběhne CRYO show 
a po ní vyhlášení vítěze o nejlepší kostým. V 17 hod. zapálíme 
vatru a budeme opékat špekáčky. Až do té doby je vše zdarma. 
Od 19 hod. hod začíná placený program, a to kapela Heľeni-
ne oči. A jako zlatý hřeb večera nastoupí ve 21 hod. kapela 
Wohnout. Věřím, že vás program zaujal a těším se, že se na 
akci potkáme.

O ČEM
JEDNALO
ZASTUPITELSTVO
Michal Hazdra, starosta

Osmé jednání zastupitelstva v tomto volebním období se ko-
nalo 18. března 2024 v divadelním sále Masarykovy ZŠ. 

Zastupitelé projednali Zprávu o činnosti rady za období od 
září 2023 do března 2024. Dalším bodem bylo Plnění rozpočtu 
za období 1. až 4. čtvrtletí 2023, když celkové příjmy po kon-
solidaci dosáhly 184,7 mil. Kč a výdaje 149,3 mil. Kč. Saldo je 
tak přebytkové ve výši 35,4 mil. Kč. Bod zastupitelé schválili.

Následně zastupitelstvo vyjádřilo nesouhlas s navrhovaný-
mi změnami Územního plánu sídelního útvaru hl. m. Prahy 
Z3568/35 a Z3570/35. Navrhovaná změna se týkala území v 
oblasti ulic Dražická a Donínská. Zastupitelstvo dále schválilo 
prodej pozemků SVJ Miletická a SVJ Žlebská. Jedná se o po-
zemky ve správě MČ, které přímo přiléhají k bytovým domům 
uvedených společenství vlastníků.

Poté zastupitelé schválili změnu směrnice O schvalování účetní 
závěrky a zvolili novou tajemnici kontrolního výboru. Po čet-
ných interpelacích zastupitelů a jejich zodpovězení bylo jedná-
ní ukončeno. Další jednání zastupitelstva městské části Praha 
21 se předběžně uskuteční 17. 6. 2024.

30. 4.

ČARODĚJNICE
více na str. 2
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PRIMÁTOR NA NÁVŠTĚVĚ 
V ÚJEZDĚ
Michal Hazdra, starosta

Primátor hl. m. Prahy Bohuslav Svoboda pokračuje v návštěvách 
městských částí a začátkem března přijel také k nám do Újezda. 
Představili jsme mu naši městskou část, její vize a také projek-
ty, které magistrát podpořil. A žádali jsme i o podporu našich 
nových plánů, ať už jde o parkování na nádraží, o nové zdra-
votní středisko na Rohožníku nebo rodinné centrum, pro které 
máme vytipované místo v Lomecké ulici. Kromě toho, že jsme 
si na úřadě povídali o spolupráci Prahy 21 a hlavního města, 
vyrazili jsme také do terénu. Společně s dalšími radními a pra-
covníky úřadu jsme vzali pana primátora do parku Zbyslavská, 
také jsme mu ukázali zdravotní středisko a podívali jsme se i za 
našimi hasiči do jejich zbrojnice.

„Újezd je sice okrajová, ale dynamicky se rozvíjející městská 
část, navíc obklopená osvěžující zelení. Oceňuji, že tu po všech 
směrech myslí na budoucnost. A doufám, že se co nejvíce smy-
sluplných projektů podaří dokončit,“ zhodnotil návštěvu u nás 
primátor. Děkujeme a velmi si toho vážíme. Taková návštěva k 
nám opravdu nejezdí každý den, dokonce ani každý rok. Snažili 
jsme se panu Svobodovi ukázat Újezd takový, jaký je. A budeme 
samozřejmě rádi za každou podporu našich projektů.
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ÚŘAD ZAPLNILY
JARNÍ DÍLNY
Martina Bauerová

Tradiční jarní dílničky jsou za námi. Opět jsme si je neskutečně 
užili, a to díky vám. Na několika stanovištích se tvořilo jak o zá-
vod a do příprav dekorací se zapojily nejen děti, ale také rodiče 
a prarodiče. Děkujeme za krásnou zpětnou vazbu všem milým 
návštěvníkům a děkujeme také kolegům, kteří akci pořádali.

Městská část Praha 21 oznamuje zahájení 
výběrového řízení na pronájem bytové jed-
notky č. 1628/41 o velikosti 92,81 m² v domě 
č. p. 1628, ulice Žíšovská, v k. ú. Újezd nad 
Lesy, Praha 9, která je umístěna v 7. nadzem-
ním podlaží domu v souladu s podmínkami 
schválenými Radou městské části Praha 21.

Prohlídka bytu proběhne: 10. a 15. 4. 
vždy od 16.30 hod.

Sraz účastníků před vchodem do domu.

Bližší informace naleznete na úřední desce 

ÚMČ Praha 21 nebo vám je poskytne 

Jaroslava Bendová / tel. 281 012 982

jaroslava.bendova@praha21.cz

Pronájem bytu
na Rohožníku
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6x REKLAMNÍ PLOCHA  
O ROZMĚRU 58 CM x 83 CM
• plocha desky včetně rámu 59,5 cm x 84,2 cm

• umístěná na Polyfunkčním domě 
(Starokolínská 2300).

Doba určitá od 30 dní do 90 dní, nájemné na 30 dní 
bez DPH 600 Kč, nájemné na 90 dní bez DPH 1 500 Kč

BLIŽŠÍ INFO 
Jaroslava Bendová / tel. 281 012 982
jaroslava.bendova@praha21.cz

NEBYTOVÝ PROSTOR  
O VÝMĚŘE 15,7 M²
• prodejna nepotravinářského charakteru.

• Prostor se nachází na konečné MHD Sídliště 
Rohožník.

i

pronájmyPŘEDSTAVUJEME
ÚŘAD: V HLAVNÍ 
ROLI IT
Martina Bauerová

Naše IT oddělení ve složení Martin Nedvěd, Petr Fúdor a Marek 
Škácha se stará, aby na našem úřadě všechno po technologic-
ké stránce šlapalo tak, jak má. Tito tři kolegové toho mají na 
bedrech opravdu hodně: pečují o 110 počítačů našich úředníků, 
40 virtuálních serverů a přibližně 30 informačních systémů. 

Dohlížejí na to, aby fungovaly síťové přepínače, firewally, ale 
také kamerové systémy, wifi sítě a telefony. Samozřejmě také za-
jišťují nákup nových zařízení a softwaru. Dále hlídají zálohování 
dat a naši IT bezpečnost a ochranu před kyberútoky. Dívali jste 
se někdy na videopřenos ze zastupitelstva? Tak ten po technické 
stránce zajišťuje také oddělení informatiky. Kromě toho ještě 
před každým jednáním připravují hlasovací systém.
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CHYTRÉ PORADENSTVÍ 
I PRO ÚJEZĎÁKY

    Alena Motejlová, místostarostka

Když jsem se stala radní, jedna z mých priorit byla péče o se-
niory. Převzala jsem klubovnu seniorů, která se koná dvakrát 
do měsíce a kde si senioři mohou mezi sebou popovídat, sdí-
let dobré zprávy, ale třeba i své neduhy. Někdy spolu řešíme 
i praktické věci, které se týkají úřadu, nebo třeba pomůžeme 
s nastavením telefonu. Mnohdy ale lidé potřebují pomoci v tu 
danou situaci, v ten daný čas a nemohou čekat. Proto jsem se 
po důkladném zvážení a za podpory pana starosty, rady MČ, 
odboru sociálních věcí a v neposlední řadě i komise pro sociál-
ní politiku a zdravotnictví rozhodla zajistit službu, která poskytne 
poradenství a pomoc v různých, někdy i obtížných životních situ-
acích, a to zcela zdarma.

Oslovili jsme neziskovou společnost Ústav péče, která nabízí 
bezplatnou službu „Chytré sociální poradenství“, jež potřebnou 
pomoc poskytuje. Je důležité si uvědomit, že nepříznivá situace 
zasahuje do více oblastí lidského života, a proto poskytují kom-
plexní péči a podporu. Jejich prioritou je podpořit soběstač-
nost, důstojnost a uvědomění či nalezení vnitřních sil a zdrojů              
k překonání nepříznivé situace. Při správném nastavení podpory 
a služeb lze důstojně a kvalitně žít v kterékoliv fázi života v přiro-
zeném domácím prostředí.

A s jakými problémy se na Chytré sociální poradenství mů-
žete obrátit?
•obnovení nebo upevnění kontaktu s vaší rodinou nebo jiným 
sociálním prostředím
•orientace v systému sociálního zabezpečení ČR či v nabídce 
dostupných sociálních služeb
•dluhové poradenství – pomoc s řešením problémů s exekucí, 
sepisováním insolvenčních návrhů a vyřizováním nutných doku-
mentů
•zpřehlednění sociální situace, ve které se daný člověk nachází,
zajišťování bezpečí v domácím i venkovním prostředí
•vyřizování běžných záležitostí - podpora při jednání s úřady, 
lékaři apod.
•řešení pozůstalostních záležitostí
•informace o možných formách řešení situace
•zprostředkování kontaktu s poskytovateli zdravotně - sociálních 
služeb
•informace o dostupných a kvalitních zdravotně - sociálních 
službách

Služba vám naopak neporadí s tím, jak založit firmu.

Pomoc je určená pro seniory, osoby ZTP, pečující osoby či 
matky samoživitelky. Pro více informací volejte bezplatně na 
telefon 800 400 410. Věnovat se vám budou sociální pracov-
níci a právníci. Věřím, že tato služba může pomoci, nebojte 
se na ni obrátit.

PLÁNUJEME NOVÉ 
ZDRAVOTNÍ STŘEDISKO
Alena Motejlová, místostarostka

Ráda bych vás v ÚZ pravidelně informovala o novinkách, při-
pravovaných akcích a projektech, které na radnici máme. Jako 
jeden z prvních projektů bych ráda zmínila zdravotní středisko 
Rohožník. Jak již asi víte, jeho budova musí projít rekonstrukcí.      
My plánujeme vybudování nového zdravotního střediska. Ná-
sledně budou mít k dispozici krásnou, novou a moderní budovu 
jak pacienti, tak lékaři, kteří budou moci vykonávat svoji lékař-
skou praxi v moderním prostředí, a navíc se současnými techno-
logiemi. Zároveň chceme, aby nové zdravotní středisko posky-
tovalo potřebný komfort jak pro lékaře a zdravotnický personál, 
tak pro pacienty. Do procesu přípravy vstupujeme aktivně. 
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TMAVÉ OBLEČENÍ, TEMNÉ VYHLÍDKY
Richard Koza, místostarosta, radní pro dopravu

Jakmile se setmí, stává se chodec mimořádně zranitelným. 
Auta, ve kterých si řidič řádně nevidí před nárazník, mají na 
úzké silnici schopnost vyhnout se člověku asi jako buldozer při 
pletí květinové zahrádky. A pokud chodec přilije oleje do ohně 
a oblékne se do černé mikiny a na hlavu si narazí černou kapu-
ci, je na průšvih zaděláno.

Žijeme v obci, ve které dosud nejsou všude chodníky a každý 
zde občas jde po ulici vedle jedoucích aut. Naše viditelnost 
je tedy pro náš život zásadní. Uvědomujeme si to vůbec? Pou-
hých 35 % chodců je skutečně dobře vidět. Tyto výsledky svých 
zkoumání zveřejnila rakouská KVF, organizace pro bezpečnost 
provozu. 

Kdo se obléká viditelně, snižuje pravděpodobnost nehody         
o 55 %.  A je to logické: čím dříve řidič chodce postřehne, tím 
víc času má na zabránění střetu. A netýká se to pouze a jenom 
nočních hodin, pokud se pohybujeme pěšky po silnici, je i ve 
dne být potřeba nápadný a viděn.

REFLEXNÍ PRVKY ZVYŠUJÍ VIDITELNOST 
Zvláště v šeru je oko řidiče vystaveno neustálé změně světla 
a tmy. V důsledku toho může úzkou siluetu chodce snáze pře-
hlédnout. Chodec by se měl tedy opravdu za každou cenu 
snažit být vidět. V noci pomůžou reflexní materiály. Ty jsou po 
setmění vidět až na 3x větší vzdálenost než bílé oblečení a více 
než na 10x větší vzdálenost než oblečení modré. Nošení reflex-

ních prvků zvyšuje viditelnost až na 200 metrů. Naopak bez nich 
je to méně než 20 metrů. A to je velký rozdíl. Při rychlosti 75 
km/h potřebuje totiž řidič nejméně 31 metrů (1,5 sekundy) na 
to, aby si uvědomil 
nebezpečí a odpovídajícím způsobem zareagoval.

U dospělých klesá samozřejmě ochota oblékat se podle bez-
pečnostního koeficientu. Ano, nepůjdu na pracovní schůzku        
v bílých kalhotách, oranžovém svetru a zelené kšiltovce.

Pokud ovšem víte, že půjdete večer od vlaku po části komunika-
ce bez chodníku, měli byste si do kapsy před odchodem vložit 
reflexní pásku a při chůzi zpět si ji nasadit.

BÍLÉ BOTY NEJSOU JEN MÓDNÍ
Své děti oblékejte co nejsvětleji to jde. Jistě, hůř se to pere, 
ale copak lidský život není to vůbec nejdůležitější? Zkontrolujte, 
že na taškách, botách, kšiltovkách, bundách atd mají reflexní 
proužky a pokud ne, nalepte nebo přišijte jim je tam. Podle 
výzkumů německé společnosti DEKRA jsou dokonce v součas-
nosti módní bílé podrážky bot často tím prvním, čeho si řidič na 
chodci při snížené viditelnosti všimne.

A upozorněte na nebezpečí nebýt vidět i své rodiče a prarodiče. 
Ti totiž vyrostli v době, kdy silnice brázdilo asi tisíckrát méně aut 
než dneska, fotbal ještě hráli na ulici a nemusí si některé souvis-
losti vůbec uvědomovat.
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REKONSTRUKCE STAROKLÁNOVICKÉ 
A PARKOVÁNÍ U NÁDRAŽÍ
Milan Samec, radní pro územní rozvoj a sport

Jak jsem vás již informoval, finalizujeme projektovou přípravu 
rekonstrukce Staroklánovické ulice. Tento projekt by měl přispět 
nejen k vylepšení dopravní situace, průjezdnosti pro autobusy 
MHD, ale jeho součástí je i plánované a potřebné rozšíření 
parkovacích míst. Nezapomínáme samozřejmě ani na stále se 
rozvíjející elektromobilitu a cyklisty. Co ale je novinkou pro mno-
hé z vás je delší dobu připravované rozšíření parkovacích míst 
podél nástupiště. A samozřejmě bych to nebyl já, pokud bych 
neměl své vize a plány, za které občas dostanu nějaký ten hejt. 
Pojďme si ale říct, že bez vizí a odvahy bychom Újezd nikam 
nikdy neposunuli. Od roku 2018 se toho nebojíme a bát nikdy 
nebudeme. Tým, který jsem jako starosta měl, na všem odmakal 
mnoho práce. A tým, kterého jsem nyní hrdě součástí, mé vize   
a plány podporuje a já mu za to děkuji. Děláme to totiž pro nás 
všechny. Pro náš Újezd.

V první fázi se zaměříme na rekonstrukci komunikace Staroklá-
novická, která je důležitou spojnicí pro naše obyvatele při cestě 
na nádraží, anebo právě od vlakového spoje do Újezda. Cílem 
plánované rekonstrukce bude nejen obnova a rozšíření vozovky 
pro bezpečné míjení autobusů MHD, ale také zlepšení bezpeč-
nosti pro všechny účastníky silničního provozu včetně chodců 
a cyklistů. Zde bych rád zmínil rekonstrukci chodníku, který připo-
míná spíše dobrodružnou stezku s mega twistem ve stylu Squid 
Game a jsem přesvědčen, že nejeden dámský podpatek utrpěl 
nenahraditelnou újmu. Součástí projektu bude samozřejmě také 
výsadba zeleně a instalace moderního veřejného osvětlení. 
Prostě to tam poladíme a ukážeme, že jsme tu stále s vámi a 
máme chuť i potenciál Újezd udělat hezčím.

OTOČKA AUTOBUSU U NÁDRAŽÍ
Zvláštní pozornost věnujeme otočce autobusu u nádraží. Zde 
plánujeme rozšíření a optimalizaci tohoto prostoru, aby byl pří-
stup k autobusům pohodlnější a bezpečnější pro všechny ces-

tující. Tímto krokem chceme zvýšit atraktivitu veřejné dopravy        
a snížit závislost na osobních automobilech. Ale i na ty je pa-
matováno. Protože, ruku na srdce, automobil není, minimálně 
pro mě, nepřítel.

ROZŠÍŘENÍ PARKOVACÍCH KAPACIT
Velký důraz klademe právě na rozšíření parkovacích kapacit. 
Vybudujeme zde dostatečný počet parkovacích míst. Speciál-
ní pozornost bude věnována také majitelům elektromobilů.             
V rámci realizace vzniknou parkovací místa vybavená dobíjecí-
mi stanicemi. Nebudu polemizovat o ekologii, ale elektromobilů 
přibývá, a tak buďte vítáni.

PARKOVÁNÍ P+R PODÉL KOLEJÍ
A máme tu již zmiňovanou novinku. P+R (Park and Ride) podél 
železničních kolejí s kapacitou až 100 míst. Tato parkoviště bude 
sloužit obyvatelům, kteří preferují kombinaci osobního automo-
bilu a veřejné dopravy. Zaparkování svého vozu bude tak pro 
občany opět mnohem jednodušší.

KRÁTKODOBÉ STÁNÍ K+R
V rámci projektu je samozřejmě plánováno krátkodobého stání 
K+R (Kiss and Ride) pro osoby, které pouze odvážejí nebo vy-
zvedávají cestující u vlaku. Tato místa budou navržena tak, aby 
co nejméně narušovala běžný provoz a zároveň poskytovala 
rychlý a pohodlný způsob, jak se dostat k nástupištím a zpět.

VÁŠ NÁZOR JE DŮLEŽITÝ
Jsem si vědom, že každá taková změna přináší určité výzvy       
a vyžaduje adaptaci. Proto klademe velký důraz na komunikaci 
s obyvateli a jejich zapojení do plánovacího procesu. Všechny 
vaše nápady, připomínky a obavy jsou pro nás cenné a budou 
zohledněny při finálním rozhodování. A někdy příště vám pro-
zradím něco o vizi terminálu u nádraží. Já vím, je to jak seriál.     
Tak snad se budete těšit na další díl.



12

TÉMA

TÉMA

KDYŽ DO ŠKOLY,
TAK AUTEM?
Martin Kňákal, dopravní komise

Děti patří k nejzranitelnějším účastníkům dopravního provozu. 
Okolí škol, kde se nejčastěji pohybují, by proto mělo být dosta-
tečně přehledné a vhodně přizpůsobené tak, aby děti mohly 
chodit do školy samy a rodiče se o ně nemuseli bát. 

Nicméně autobusem MHD, pěšky, na kole či koloběžce do školy 
chodí jen menšina dětí. Dvě třetiny žáků do újezdské školy vozí 
alespoň občas rodiče autem, a to často i na velmi krátké vzdá-
lenosti od domova. 

Vyplývá to z elektronické ankety, kterou uspořádal Úřad MČ 
Praha 21 loni v listopadu a následně ji vyhodnotila dopravní 
komise naší městské části. Cílem bylo zmapovat zvyklosti kaž-
dodenních cest dětí do školy a zpět. A jaká byla nejzajímavější 
zjištění?

•V doprovázení zcela převažuje doprovod dětí navštěvují-
cích I. stupeň ZŠ, a to jak při jejich příchodu, tak i odchodu 
ze školy. Častěji děti doprovázejí ženy než muži. 

•Děti do školy někdy vozí autem dvě třetiny respondentů.       
Dennodenně pak více než pětina respondentů.

•Děti téměř tří čtvrtin respondentů nepoužívají školní auto-
bus. Přání zlepšit dostupnost MHD současně vyjádřila jen 
třetina respondentů.

•Případné zneprůjezdnění oblasti v okolí školy nevykazuje 
nijak obzvlášť výraznou podporu.

•Délka cesty daná vzdáleností bydliště od školy nemá zá-
sadní vliv na volbu dopravy.

•Hlavní motivací pro zavážení dětí autem do školy je pohod-
lí. Dalším důvodem je komplikovaná cesta – ať již špatná 
MHD nebo špatné cesty pro pěší.

•Nebezpečnost dopravy představuje dominantní překáž-
ku pro samostatné cesty dětí do školy. Fyzická bezpečnost,    
délka cesty ani její složitost naopak překážkami nejsou.

•Ačkoli by část respondentů uvítala omezení automobilové 
dopravy v podobě snížení rychlosti či zákazu vjezdu v ran-
ních hodinách, pak identicky zastoupeným postojem je spo-
kojenost s aktuálně nastaveným stavem. 

Podstatným zjištěním, aniž by dopravní situace v okolí školy 
byla jakkoli zlehčována, a to zejména během ranní doprav-
ní špičky, je to, že obyvatelé a rodiče tuto situaci zřejmě 
vnímají jako obvyklý projev intenzivní dopravy, kdy ráno do 
základní školy dorazí více než 1 100 žáků během necelé 
půl hodiny.

Výsledky ankety lze celkově shrnout tím, že podle názoru 
respondentů bezpečnost dětí na cestě do školy nijak nevy-
bočuje z obvyklé zažité praxe v podobných aglomeracích. 
Zjednodušeně řečeno, není zde poptávka po revoluci, jako 
spíš po evoluci řešení, na kterém bude dopravní komise 
dále pracovat.  

V anketě i přes její dodatečnou publicitu odpovědělo cel-
kem 121 respondentů. Při celkovém počtu 10 921 obyvatel 
Újezda nad Lesy se jedná o 1,1 % obyvatel. Nicméně an-
keta i takto poskytla cenné informace a užitečné podklady 
pro řadu následných aktivit.

Hlavní skupinou respondentů byli občané ve věku 35-55 
let, což odpovídá věkové struktuře obyvatel městské části. 
Mezi respondenty zcela výrazně dominovaly ženy, jejichž 
odpovědi představují více než dvě třetiny z celkového počtu 
odpovědí. Respondenti byli hlavně z rodin s více dětmi. 

Dominantní byla kategorie rodičů žáků základní školy a 
mateřských škol. Výchozí místa cest do škol, označená re-
spondenty v odpovědích, se rozprostírají přes celou rezi-
denční oblast městské části, tudíž odpovědi odrážejí názo-
ry obyvatel ze všech jejích míst.

Výsledky průzkumu se staly jedním z mnoha podkladů pro 
zlepšování dopravní situace v naší městské části, například 
pomohly zpřesnit preferované trasy ke školním budovám, 
aby na tyto mohla být zaměřena pozornost a řešena jejich 
přívětivost pro děti.  Na druhé straně bychom měli také 
zvyšovat povědomí dětí o správném dopravním chování a 
zároveň podpořit aktivní a moderní způsoby dopravování 
žáků do školy.

Zodpovědnost za dopravní situaci kolem školy mají nepo-
chybně všichni účastníci silničního provozu, zejména pak 
děti a jejich rodiče. Mnohé závisí na dopravním chování 
nás samých a také vnímání chování ostatních. 

Děti je potřeba vést k zodpovědnosti a samostatnosti a u 
ostatních účastníků apelovat na vzájemnou ohleduplnost a 
slušnost. Přeci jen okolí školy si víc než jinde zaslouží nohu z 
plynu a velký pozor na možné chyby ostatních. 

Mimo tuto anketu v rámci řešení problematiky bezpečné 
cesty do škol dopravní komise také zorganizovala dopravní 
průzkum v okolí školy. O výsledcích v příštím článku.
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DENNĚ   22%
NĚKOLIKRÁT TÝDNĚ 13%
MÉNĚ ČASTO  33%
NIKDY   32%

JAK ČASTO VOZÍTE DÍTĚ DO ŠKOLY/ZE ŠKOLY? PROČ VOZÍTE DÍTĚ DO ŠKOLY/ZE ŠKOLY?

     JE MOC MALÉ     13%
     MÁM TO CESTOU DO/Z PRÁCE   28%
     BOJÍM SE O NĚJ    12%
     JE TO NEJRYCHLEJŠÍ    20%
     CHYBÍ BEZPEČNÉ A POHODLNÉ CESTY  16%
     NEEXISTUJE MHD NEBO JE TO KOMPLIKOVANÉ 6%
     BYDLÍME PŘÍLIŠ DALEKO   5%

VZDÁLENOST BYDLIŠTĚ OD ŠKOLY

     MÉNĚ NEŽ 0,5 KM 6%
     DO 1 KM  32%
     DO 2 KM  44%
     DO 5 KM  14%
     VÍCE NEŽ 5 KM 4%

UVÍTALI BYSTE ZNEPRŮJEZDNĚNÍ OBLASTI U ŠKOLY BĚHEM     
RANNÍ ŠPIČKY?

     ROZHODNĚ ANO    35%
     ANO, I KDYŽ BY TO BYLA PRO MĚ KOMPLIKACE 12%
     JE MI TO JEDNO    9%
     ROZHODNĚ NE    44%

ZDROJ: ANKETA K DOPRAVNÍ SITUACI
OKOLO ŠKOLY, LEDEN 2024.
ÚDAJE JSOU V % ODPOVĚDÍ.

PODÍVEJTE SE
NA KOMPLETNÍ VÝSLEDKY
ANKETY.
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ÚJEZDSKÁ AKADEMIE
VE ZNAMENÍ JIŽNÍCH MOŘÍ
Petr Mach

Újezdská Akademie bude od dubna pokračovat novým, XXXVIII. 
seriálem. Náš osvědčený pan lektor, dr. Martin Kratochvíl, se 
představí se seriálem šesti filmů ze svého cyklu Příběhy z jižních 
moří.  Jednotlivé lekce proběhnou v těchto termínech:

8. dubna / 15. dubna / 29. dubna / 6. května / 13. května        
a 27. května

Opět budeme mít příležitost objevovat s přáteli neznámá místa 
na naší planetě, tentokráte kdesi daleko v Oceánii a Polyné-
sii. Další podrobnosti najdete na přihlášce, která bývá tradičně       
v podatelně Úřadu městské části Praha 21. 
Kontaktní osoba Petr Mach, tel. 606 190 402.
Těšíme se na viděnou...

NOVINKY
Z MÍSTNÍ
KNIHOVNY

• GALBRAITH, ROBERT – ČERNOČERNÉ SRDCE
• BANNALEC, JEAN – BRETAŇSKÉ NOCI
• MAY, PETER – ZIMNÍ HROB
• SMIRNOFF, KARIN – MŮJ BRATR
• BARTOŠOVÁ, TEREZA – DCEŘINA KLETBA
• SAGITARIUS, PETR – TRUJKUNT: DETEKTIVNÍ PŘÍBĚHY
• EVESHAM, FRANCES – PODZIMNÍ VRAŽDA
• KINNUNEN, TOMMI – ČTYŘCESTÍ, VYSTRKOV
• SHELBY, VAN PELT – PODIVUHODNĚ BYSTRÁ STVOŘENÍ
• TINA HARNESK – KDO SEJE DO SNĚHU
• NOUSIAINEN, MIIKA – FAZÓNA
• KATJA KETTU – VLČÍ RŮŽE
• DITLEVSEN, TOVE – KODAŇSKÁ TRILOGIE
• SEIERSTAD, ASNE – KNIHKUPEC Z KÁBULU
• ZAWADA, FILIP – OMYLEM JSEM ROZŠLÁPL                 

ČERNOU KOČKU
• CORRENTE, MATTIA – ANIN ÚTĚK
• TREGER, LOUISA – ŠÍLENÁ
• EDELMANOVÁ, DITA – MILAN MALÝ: Z TOBRÚKU             

K RAF

PRO DOSPĚLÉ

PRO DĚTI
• KROLUPPEROVÁ, DANIELA – ZLOČIN NA STARÉM          

MĚSTĚ PRAŽSKÉM
• NEUBAUEROVÁ, ZUZANA – VTIPY PRO DĚTI
• STEVENS, ROBIN – POSLEDNÍ ŠKOLNÍ VEČEŘE
• MORÁN, JOSÉ – BIBLE: ILUSTROVANÉ PŘÍBĚHY              

PRO DĚTI
• DOYLE, ELIZABETH – STATEK PLNÝ ZVÍŘÁTEK: KNÍŽKA         

A DOMEČEK NA HRANÍ
• FOREROVÁ, MÁRIA – DINOSAUŘI: OKÉNKOVÁ KNÍŽKA

ONDŘEJOVSKÉ HUDEBNÍ ŠKOLY

21. DUBNA OD 15 HODIN
RESTAURACE U ŠTRÁSKŮ

TANEČNÍ SÁL LITVAJS

Jarní setkání
heligonkářů
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MOZAIKA 
ZE ŽIVOTA MISTRA 
SMETANY
Petr Mach

Mozaika z dramatického života mistra Bedřicha Smetany, jedno-
ho z tvůrců české národní hudby, dnes již zcela po právu vřaze-
né do kontextu hudby světové. Film Z mého života z roku 1955 
v režii Václava Kršky, hrají Karel Hőger, Zdenka Procházková, 
Vlasta Fialová, Eduard Cupák, Jana Rybářová, Eduard Kohout...

Čas národního obrození, kdy ze zapomínaného národa se po-
zvedá zcela nová země (s bohatým jazykem, s tvořivými lidmi) 
stávající se svébytnou a neodmyslitelnou součástí evropského 
světa. A mezi těmi nejzasloužilejšími buditeli vysoce stojí život     
a dílo Bedřicha Smetany. Přijďte se potěšit s námi…

ROK ČESKÉ HUDBY 
V ÚJEZDSKÉM MUZEU
Zita Kazdová

Roky v kalendáři, které končí čtyřkou, mají v české hudbě po-
dobný význam, jako „osmičkové roky“ pro českou státnost. Proč? 
Zvláštně se totiž shodují s roky narození nebo smrti mnoha hu-
debních skladatelů, které jsme zařadili na český hudební Sla-
vín. Právě takový Rok české hudby máme i letos, v roce 2024.         
Na nejrůznějších akcích, výstavách, a především hudebních udá-
lostech si ho užívá kulturní veřejnost po celé republice.
 
K tomuto proudu jsme se rozhodli připojit i my, v Újezdském mu-
zeu. Připravujeme výstavu Šleh´ plamen jasný od Blaníka aneb 
Rok české hudby v Újezdském muzeu. Na tom názvu jsme si dali 
záležet, ale nečekejte nějakou obrozeneckou oslavu. Připome-
neme si řadu skladatelů se čtyřkou v datu, jejichž českost byla 
prověřena mezinárodním úspěchem a kvalitou, kterou právě 
a pouze má dobrá hudba přinášet. Zvláštní pozornost věnuje-
me pěti jubilantům: Bedřichu Smetanovi, Leoši Janáčkovi, Josefu 
Sukovi, Jiřímu Šlitrovi a Karlu Krylovi.

O hudbě se nelehce píše, pokud člověk není hudebním věd-
cem. Mnohem lépe se zobrazí výtvarně. A této disciplíny se jako      
obvykle, a jako obvykle skvěle, ujali naši školáci. Výtvarné fanta-
zie k Roku české hudby v Újezdském muzeu si rozhodně nenech-
te ujít, výstava potrvá až do 30. září.
 
Vernisáž v Újezdském muzeu se koná ve středu 24. dubna od 
17 hodin. Vystoupí na ní School Band s písničkami Jiřího Šlit-
ra a Karla Kryla a proslýchá se, že „školní banda“ připraví i 
nějaké hudební překvapení. Výstavu v muzeu bude doplňovat                 
i doprovodný program, který připravuje Petr Mach. Můžeme se 
proto těšit na zajímavou filmovou produkci s hudební tematikou. 
Děkujeme, Petře!

Děkuji Evě Danielové za všestrannou pomoc a neúnavnou or-
ganizaci a kolegům z Muzejní rady za součinnost. Přijďte se 
potěšit do Újezdského muzea a  - užívejte si Rok české hudby, 
je z čeho vybírat.

FILMOVÝ KLUB
středa 17. 4. v 18 hod.
v aule Masarykovy ZŠ

Z mého života
Československo 1955, rež. V. Krška
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S VÍCOVSKÝMI 
NA ISLAND
Eva Danielová

Ve středu 13. března se konala v Újezdském muzeu vernisáž 
výstavy „Island, země ohně a ledu”. Fotografie vystavuje úval-
ský fotograf Václav Vícovský, kterého v Újezdě dobře známe. 
Spolupráce s muzeem začala v roce 2017 výstavou o Tenerife             
a Gomeře, v roce 2019 nás pan Vícovský provedl Irskem, v roce 
2022 připravil výstavu fotografií „Stavby v běhu století”, kterou 
využily paní učitelky naší ZŠ a s dětmi cestovaly po významných 
stavebních světových památkách. 

Nyní jsou v muzeu vystaveny fotografie Islandu, který manže-
lé Vícovští opět procestovali společně. Země ohně a ledu byla 
překvapením k 75. narozeninám pana Václava. Manželka Stáňa 
cestu tajně připravovala se svým synem žijícím v Irsku a i přes 
různé peripetie spojené s covidem nakonec pan Vícovský na 
oslavě v Irsku našel v obálce letenku na vysněný Island. Dojatý 
je vždy, když si na tento moment překvapení vzpomene, což 
jsme viděli na vlastní oči i při vzpomínání na vernisáži. 

Nejdůležitější informace o Islandu jsme se dozvěděli od autora 
výstavy v pauze hudebního (kytarového a pěveckého) vystoupe-
ní jeho vnučky Veroniky Vícovské. 

Jak sama řekla, islandština není jednoduchý jazyk, tak své       
vystoupení pojala cestovatelsky: z Říma přes Paříž, Londýn až 
do města Aberdeen ve Skotsku. Paní Stáňa Vícovská opět při-
pravila sama pohoštění a jak je u výstav Vícovských zvykem, 
vždy souvisí s navštívenou zemí. Tentokráte podle slov hostitelky 
úplně typické jídlo připravit nešlo - hákarl z grónského žraloka 
velikého, hangikjöt z uzeného jehněčího nebo skopového masa, 
sild z nakládaného sledě nebo pochoutka z uzeného nebo      
grilovaného mořského ptáka papuchalka lundi. 

Z předložených pokrmů nám přecházel i tak zrak a všichni 
přítomní mohli ochutnat randalin, borůvkový koláč se skyrem,     
skořicové sušenky, vosí hnízdo à la sopka Eyjafjallajökull, buch-
tičky s uzenou šunkou a solí z divokých bobulí nebo buchtičky s 
lososovou pomazánkou s vulkanickou solí. 

Za vše následovalo patřičné poděkování – velká kytice pro paní 
Stáňu, Bohemia Sekt Ice pro pana Vícovského a pro oba symbo-
lická ledová čokoláda. Nádherná atmosféra, spousta pozitivní 
energie a optimismu, které jsou pro vernisáže manželů Václava 
a Stanislavy Vícovských typické. Děkujeme znovu do Úval za 
nezapomenutelný podvečer! 

Po Islandu můžete cestovat v Újezdském muzeu do 17. 4. ka-
ždou středu od 13 do 17 hodin, v případě zájmu volejte                          
na tel. 602 660 684.
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STREET FOOD
SE ŠPANĚLSKÝM
ESPRITEM
V dubnovém rozhovoru pro ÚZ přijal naše pozvání pouliční 
kulinář Petr Hricko se svou partnerkou Alexandrou (Sani) 
Hruškovou. V Újezdě a Klánovicích vedou úspěšný Street 
food na talíři. S více než 16letou zkušeností v gastrono-
mii a chválou od předních jídelních kritiků se rychle stali 
hvězdami pouličního stravování. Jezdí ve specializované 
dodávce a své pokrmy podávají na španělský způsob.                     
Zajímali jsme se například o prvotní úspěchy, ale i o odliš-
né zvyky v zahraničí. 

Martin Lisičan, Roman Kudrna

PRVNĚ SE OBRÁTÍME NA VÁS, PETŘE. CO VÁS K OTEVŘENÍ 
STREET FOODU PŘIMĚLO?
K vaření obecně mě donutila má babička, která mi platila gas-
tronomickou školu a kurzy. Původně jsem tedy kuchař v restau-
raci. A pak jsem potkal tady Sani. Ona je hlavou toho všeho. 
Se street foodem jsme začali na jedné akci. Zbytek si může-
te domyslet. Z jedné akce jich vzniklo hned deset, pak dvacet 
až toho bylo nakonec tolik, že jsem seknul s dosavadní prací                   
a začali jsme se plně věnovat street foodu.

MĚLI JSTE KRUŠNÉ ZAČÁTKY?
Začátky jsou vždycky těžké. My jsme třeba původně začínali ve 
stanu. Tehdy jsme žádný food truck neměli, pouze služební auto. 
Tak jsme se stanem a naší ledničkou jezdili na různé akce po 
celé republice, až se nám stan na jedné akci zbortil a ulítl. Tam 
jsme věděli, že to dál nejde a vymysleli food truck.

O VÁS JE ZNÁMO, ŽE JÍDLO PŘIPRAVUJETE NA ŠPANĚLSKÝ 
ZPŮSOB. SÁM JSTE VE TAM DOKONCE VAŘIL. JAKÝ JE PODLE 
VÁS NEJVĚTŠÍ ROZDÍL MEZI ČESKOU A ŠPANĚLSKOU GAST-
RONOMIÍ?
Jednoznačně v čerstvosti. Člověk ve Španělsku ráno vstane, 
skočí na trh a nakoupí hromady mořských plodů, ryby, kreve-
ty… Ale i třeba čerstvou zeleninu. V Česku je obecně problém           
s balenými potravinami. Španělé ale taky hodně kladou důraz 
na barvu jídla. Proto jsou i naše pokrmy barevně pestré, osob-
ně si třeba ještě ověřuji původ masa.

VY UŽ OD POHLEDU VYPADÁTE, ŽE VÁS FOOD TRUCK BAVÍ.    
A PODLE VŠEHO I MRAKY MÍSTNÍCH.
Já tím žiju. Vaření jednoduše miluju a baví mě vidět lidi, jak se k 
nám vrací. Trochu nás mrzí, že nemáme terasu, kam by si mohli 
lidé sednout. Plánujeme ji, snad to vyjde. Jezdíme jak do Újez-
da, tak do Klánovic. Jezdí za námi lidi z celého Česka. Nedávno 
se nám dokonce stalo, že k nám přijel jeden odvážlivec až z jižní 
Moravy. My už měli bohužel vyprodáno.   

TAKÉ GRIGORY MAKARIAN, JEDEN Z NEJVLIVNĚJŠÍCH RECEN-
ZENTŮ V OBORU, VÁM NA SVÉM KANÁLE JDEMEŽRÁT UDĚ-
LIL PLNÝ POČET HVĚZD. VE VIDEU DOSLOVA ŘEKL: „VEMTE SI 
MOJE PRACHY A PŘINESTE MI DALŠÍ“. POMOHLO VÁM TO?
Ano, recenzi u nás natočil asi před měsícem. My byli úplně         
v šoku, vůbec jsme nečekali, že se něco takového stane. Recen-
ze měla tak velký úspěch, že z několika stovek sledujících jsme 
najednou měli několik tisíc. Začaly nám psát stovky lidí. Hrozně 
nás to nakoplo.

A UVAŽOVALI JSTE, ŽE BYSTE SVŮJ PODNIK ROZŠÍŘILI  
O KAMENNOU POBOČKU?
Stojím si za tím, že nikdy nic takového neudělám. Jídlo připra-
vuji s láskou, mám svůj styl. V případě kamenné pobočky by 
to už nebyl ono. Mám rád cestování, ve food trucku jezdím po 
festivalech a akcích po celém Česku. Vím, že druhý člověk jídlo 
nepřipraví stejně. Čili ne, já si do důchodu budu jezdit ve svém 
food trucku a pak s přítelkyní odcestujeme do Španělska.

CO VÁS NA PROVOZOVÁNÍ FOOD TRUCKU NEJVÍC BAVÍ?
Díky food trucku jsme poznali spoustu lidí, které bychom v bis-
tru nebo restauraci nikdy nepoznali. Já jídlo miluju, a proto ho 
dělám s láskou. Jsem rád, že to tak vidí i místní. Nejvíc mě těší, 
když nám spokojení zákazníci posílají fotky s našimi burgery. 

SANI, PETR VÁS PŘED CHVÍLÍ OZNAČIL ZA HLAVU PODNIKU. 
JAK TO CELÉ VNÍMÁTE VY? 
Byla jsem to já, kdo Petra donutil, aby pracoval sám na sebe. 
Petr je nesmírně kreativní kuchař. Několikrát zkoušel vlastní po-
stupy v restauraci, ale tam to nikdy neprošlo. Spousta miche-
linských kuchařů ve food trucku začínalo nebo tak končí. Co se 
týče mě, mám hned vedle foodtrucku na Oplanské svůj gym. 
Takže zatímco Petr břicha plní, já je dělám vypracovaná.         

NA JAKÝCH AKCÍCH SE NA VÁS OBA MŮŽEME V NEJBLIŽŠÍ 
DOBĚ TĚŠIT?
V Újezdě plánujeme vařit na Dnu zdravé Země a na čaroděj-
nicích. Jinak stojíme v Oplanské, případně v Klánovicích blízko 
nádraží.
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REMÍZ PANENKA
Jan Psota

Západně od Blatova na katastru Běchovic realizoval v letech 
2017–2020 Magistrát hlavního města Prahy pětifázový projekt 
vybudování příměstského lesoparku V Panenkách, který podle 
projektu Ing. Pavla Viceníka zhotovila firma Zahradní architek-
tura Tábor. Projekt se částečně inspiroval historickou mapou z 
poloviny 19. století, kdy v přímém sousedství Blatova existoval 
remíz kruhového tvaru, jemuž se říkalo Panenka. Prostor zaniklé-
ho remízu byl připomenut formou negativu – v podobě kruhové 
louky s mlatovými cestami, zatímco její okolí bylo osázeno smí-
šeným lesem v zastoupení dub zimní (68 %), borovice lesní (8 %), 
lípa srdčitá (5 %), buk lesní (5 %), javor mléč (3 %), douglaska 
tisolistá (3 %) a jiné dřeviny.

Pomístní jméno se poprvé vyskytuje ve vrchnostenském přiznání 
panství Plaňany (!) ze 2. července 1714 u polí panského dvora 
Běchovice, kde 3 kusy v poloze „Za Panenkama“ užíval běcho-
vický šenkýř (hospodský). Proč se tyto pozemky vyskytovaly pod 
vzdáleným panstvím Plaňany (na Kolínsku) a nikoli pod pan-
stvím Uhříněves? 

Po smrti Jana Adama Ondřeje knížete z Lichtenštejna (†1712) 
zdědila na základě poslední vůle běchovické panské i poddan-
ské pozemky dcera princezna Marie Terezie, nicméně do dědic-
kého řízení se vložil primogenitor (nejstarší mužský vládce rodu) 
a dědic fideikomisu (svěřeneckých nezcizitelných statků) Antonín 
Florián kníže z Lichtenštejnu, který prokázal, že Běchovice s mno-
hými obcemi, dvory a rybníky měly patřit k fideikomisu. Soudně 
je separoval od Uhříněvsi a přidělil k novému panství Plaňany. 

Pozemky V Panenkách získala vévodkyně Marie Terezie Sa-
vojská až roku 1722 od syna † Antonína Floriána za nemalý 
peníz a připojila statky zpět k Uhříněvsi. Na podrobné mapě 
panství Uhříněves Františka Jana Müllera z roku 1783 můžeme 
vypozorovat proměny a neuspořádaný tvar rozsáhlejšího remízu 
„Panenka“, který měl podle Josefského katastru vsi Běchovice 
z roku 1785 pod názvem „Panská porostlina v Panenkach“ roz-
lohu 22 195 dolnorakouských sáhů (13 jiter 1 395 čtverečních 
sáhů), čili 7 ha 9 829 m².

Remíz prošel v 1. polovině 19. století geometrickou úpravou a 
zmenšením plochy. Na základě pokynu lesního úřadu v Kolodě-
jích byl zbaven nežádoucí okolní lesní plochy a zůstala pravidel-
ná kružnice, která měla specializovaný účel. Podle mapy obory 
Koloděje z roku 1840 v Panence vyrůstal mladý lesní porost         
II. třídy ve věku kmenů 11–20 let. Mapa stabilního katastru Bě-
chovic a jejich operát z roku 1841 přinášejí údaje o velikosti 

remízu. Trojice parcel č. 322 (remíz), 323 (pastvina, užívaná jako 
manipulační cesta pro správu remízu) a 324 (remíz) zaujímaly 
plochu 9 jiter 1 286 čtverečních sáhů, čili 5 ha 6 418 m².

Německý topograf Johann Gottfried Sommer zachytil roku 1843 
v knize Königreich Böhmen – Kauržimer Kreis na straně 195 uve-
dl, že lesy uhříněveského panství byly děleny do šesti hospodář-
ských revírů: Panenka pod Kolodějský revír, který míval 131 jiter 
52 čtverečních sáhů, čili 75 ha 4 055 m². Panenka sloužila jako 
lesní školka k předpěstování dubových stromků.

V příštím pokračování se podíváme na přesnou polohu a za-
pomenuté dějiny zaniklého újezdského kostela sv. Bartoloměje.

Příště: Po stopách újezdského kostela

EXPEDICE DO HLUBIN MINULOSTI ÚJEZDA NAD LESY / 4. DÍL
Seriál 



1919DDM

DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE



20

Z REDAKCE A SLOUPKY ZASTUPITELŮ

Ing. Alena Motejlová (ODS 
a TOP 09 - SPOLEČNĚ PRO 
ÚJEZD)

Vážení a milí sousedé, v uplynu-
lých dvou měsících jsem měla tu 
čest a zúčastnila jsem se výroč-
ních schůzí Klubu aktivních seni-
orů (KAS) a Svazu postižených 
civilizačními chorobami (SPCCH).

V sobotu 3. 2. 2024 se konala 
výroční schůze KAS. Pozvání od 
paní předsedkyně Zuzany Dasty-
chové přijal pan starosta Michal 
Hazdra, pan radní Milan Samec, 
paní zastupitelka Kateřina Bláho-
vá a já. Jsem ráda, že se již na 
této schůzi mohl využít nový mik-
rofon s reproduktorem, takže i při 
hojném počtu bylo, troufám si říci, 
slyšet po celé místnosti. Po schvá-
lení programu a jmenování ko-
misí se podala zpráva o činnosti 
KASu v uplynulém roce. Jednalo 
se zejména o výlety a procházky, 
jejichž fotky jsme si mohli na mís-
tě prohlédnout. 

V sobotu 2. 3. 2024 se od dvou 
hodin odpoledne konala výroční 
členská schůze SPCCH. S panem 
starostou jsme přijali pozvání od 
paní Růženy Řezáčové, která je 
předsedkyní SPCCH v Praze 21. 
Poslechli jsme se, co se v minu-
lém roce konalo za akce a co 
pro své členy SPCCH chystá. Jako 
například rekondičními pobyty, 
vycházky, cvičení na židlích či ve 
vodě. Děkuji oboěma předsed-
kyním za jejich práci, za péči a 
za podporu seniorů v Újezdě nad 
Lesy. 

Přeji všem především pevné 
zdraví a těším se, že se zase za 
rok sejdeme.

Z REDAKCE
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3. DUBNA SLAVÍ MANŽELÉ 
ALENA A ANTONÍN VORLÍČKOVI 
60. VÝROČÍ SVATBY. 

DCERA HANKA, ZEŤ JIRKA 
A VNUK PETR DĚKUJÍ MOC 
ZA KRÁSNÉ SPOLEČNÉ ROKY 
S VÁMI A DO DALŠÍCH SPOLEČNÝCH LET 
PŘEJÍ HODNĚ ZDRAVÍ, 
SPOKOJENOST A ÚSMĚVŮ VE TVÁŘI.

Diamantová
svatba

Inzerce
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Z REDAKCE

KONTEJNERY
NA VELKOOBJEMOVÝ
ODPAD

CÍRKVICKÁ/OCHOZSKÁ

HOLŠICKÁ/SUDĚJOVICKÁ

ROHOŽNICKÁ (PARKOVIŠTĚ ALBERT)

TOUŠICKÁ (U SPOŘITELNY)

DOBA PŘISTAVENÍ: OD 9 DO 13 HOD. 

SOBOTA 20. DUBNA

MOBILNÍ SBĚR
NEBEZPEČNÉHO
ODPADU

SOBOTA 13.DUBNA / PRAHA 21 / TRASA B

KŘIŽ. UL. DRUHANICKÁ - OPLANSKÁ 8.00 - 8.20

KŘIŽ. UL. RÁPOŠOVSKÁ - DĚDICKÁ 8.30 - 8.50

KŘIŽ. UL. CHOTĚNOVSKÁ - TOUŠICKÁ 9.00 - 9.20

KŘIŽ. UL. LOMECKÁ - ZBÝŠOVSKÁ  9.30 - 9.50

KŘIŽ. UL. MĚŠÍNSKÁ - ŽEHUŠICKÁ  10.00 - 10.20

KŘIŽ. UL. VALDOVSKÁ - HRÁDKOVÁ 10.30 - 10.50

KŘIŽ. UL. PILOVSKÁ - ČENOVICKÁ  11.00 - 11.20

KŘIŽ. UL. NADĚJOVSKÁ - BEČVÁŘSKÁ 11.30 - 11.50

KONTEJNERY
NA ROSTLINNÝ ODPAD
DOBA PŘISTAVENÍ: OD 9 DO 12 HOD. 

UL. TOUŠICKÁ – U SPOŘITELNY

UL. ROHOŽNICKÁ – NA PARKOVIŠTI U SAM. ALBERT

NA ROHU ULIC VALDOVSKÁ X HRÁDKOVÁ 

NA ROHU ULIC STAROKOLÍNSKÁ X NOVOLHOTSKÁ – 

U PARKU NA BLATOVĚ

NA ROHU ULIC STAROÚJEZDSKÁ X DRUHANICKÁ 

(U HASIČÁRNY)

NA ROHU ULIC PILOVSKÁ X ČENOVICKÁ 

Po naplnění budou kontejnery podle potřeby vyměňo-
vány. Kontejnery se mohou ráno rychle naplnit a není 
možné je obratem vyměnit. Pokud na stanovišti z důvodu 
výměny kontejner nebude, je nutné si na něj počkat       
a až poté do něj odložit odpad.

 

DO KONTEJNERŮ PATŘÍ:
starý nábytek, pohovky, gauče, koberce a linolea,

zrcadla, umyvadla, vany a WC mísy, staré sportovní náči-
ní, autosklo a kovové předměty (např. staré bojlery).

DO KONTEJNERŮ NEPATŘÍ:
živnostenský odpad, nebezpečný odpad

(např. autobaterie, zářivky, barvy, rozpouštědla,
motorové oleje a obaly od nich), bioodpad, stavební 

odpad, dále pak pneumatiky, výrobky podléhající 
zpětnému odběru (např. vyřazené elektrozařízení, 
TV a PC monitory, počítače, lednice, mrazáky).ZDARMA: 

BATERIE, AKUMULÁTORY, NÁDOBY OD SPREJŮ, 

ZAHRADNÍ CHEMIE, MAZACÍ OLEJE A TUKY,

ŘEDIDLA A BARVY, LÉKY A TEPLOMĚRY, KYSELINY 

A HYDROXIDY, LEPIDLA A PRYSKYŘICE, DETERGENTY 

(ODMAŠŤOVACÍ PŘÍPRAVKY), FOTOCHEMIKÁLIE, 

PESTICIDY (PŘÍPRAVKY NA HUBENÍ HMYZU, 

HLODAVCŮ, PLEVELU,  ODSTRAŇOVÁNÍ PLÍSNÍ), 

ZÁŘIVKY A VÝBOJKY. 

NEDĚLE 14. DUBNA
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NOVINKY
ZE ŠKOLY

     Tereza Hrubá

NA JARNÍ STEZCE

První třídy se vydaly na Jarní stezku do Klánovického lesa,        
na které plnily zábavné kvízy a úkoly a také navštívily oboru       
s daňky, ovečkami a pávy. Počasí nám přálo a děti byly velice 
šikovné, takže se naše výprava zdařila. Za skvělý výkon čekala 
na děti sladká odměna.

CESTA DO PRAVĚKU 

Od pondělí 11. března čekalo na třídu 4. E cestování časem,     
a to rovnou do pravěku! Děti byly rozděleny po 4-5 do tlup. 
Každá tlupa stála hned před několika nelehkými úkoly. Jen s po-
mocí pěstních klínů (kamenů různých tvarů) si děti měly v tlupě 
mezi sebe rozdělit jablko, nadrtit lístky bylin, namlít semena či 
obrousit opravdovou zvířecí kost. Následující den se staly děti 
pravěkými umělci, a tak tvořily různé nádoby a šperky, malovaly 
jeskynní malby. Na konci celého projektu nechyběla bojovka, 
Kahoot a pravěké počítání. 

SMETANOVSKÉ JUBILEUM

Na 2. března 2024 připadlo 200. výročí narození Bedřicha 
Smetany (1824–1884), zakladatele české národní hudby. Proto        
se děti ve 4. E seznámily podrobněji s jeho životem, rozsáhlým 
hudebním dílem, vyluštily hudební šifry, vyrobily lapbook. A jako 
vždy nechyběl oblíbený Kahoot. 

V HISTORYPARKU 

Dne 23. února se vydaly třídy 4. A a 4. E podívat do HistoryParku 
v Ledčicích. V rámci výletů a exkurzí se tam návštěvníci mohou 
seznámit s prací archeologa a geologa, vyzkoušet si odkrývání 
nálezů v terénu i následné zpracování archeologických nálezů. 
Mohou si zkusit vyrobit pravěké nástroje nebo nádoby, práci      
s detektorem kovů a užijí si simulace na interaktivním pískovišti. 

Na děti čekal program zaměřený na práci terénního archeolo-
ga, který zvládne odkrýt archeologickou lokalitu tak, aby co nej-
méně poškodil okolní prostředí a co nejlépe zachoval archeolo-
gické nálezy. Předtím jsme se ale seznámili s historií nejbližšího 
okolí hory Říp, historií osídlení krajiny od pravěku po středověk 
a archeologickými nálezy z okolí. V průběhu dopoledne jsme     
si také vyrobili maličkost v keramické dílně a na konci programu 
v HistoryParku jsme si zkusili vystřelit z luku.
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POVEDENÝ
PETR PAN
Eva Danielová

Další z povedených představení Klubu mladých diváků, tento-
krát v Divadle ABC Barrieho Petr Pan v režii Davida Drábka, 
mladému divákovi vyloženě „sedlo”. I když je dílo 120 let staré 
(premiéra divadelní hry Petr Pan aneb Chlapec, který nechtěl 
vyrůst, se konala 27. 12. 1904 v Duke of York´s Theatre v Londý-
ně), díky zpracování tvůrců divadla ABC, obohaceného o prvky 
z dnešní doby, mladí diváci věkově blízcí Petru Panovi, Wendy 
a Míšovi Darlingovým a chlapcům sirotkům, hlavním hrdinům, 
rozumějí, přestože se děj odehrává na lodi plující do Ameriky, 
kam celá rodina Darlingových odjíždí z Evropy před španělskou 
chřipkou. Strach a nebezpečí se opakuje v jakékoli době! I v té 
naší … Námětem pro nestárnoucí dílo se Barriemu staly před-
časné tragické úmrtí jeho bratra a osobní zkušenost s výchovou 
chlapců Daviesových po smrti jejich rodičů.

Pestrosti  představení pomáhá nápaditá scéna M.  Zákoste-
leckého, kostýmy S. Zimuly Hanákové, choreografie D. Sulženko 
Hoštové a výrazné taneční, pěvecké a herecké výkony Filipa 
Březiny (kapitán Hák), Kryštofa Krhovjáka (Petr Pan), Kateřiny 
Marie Fialové (Wendy), Denise Šafaříka (Míša), Martina Do-
nutila (náčelník Strohý Monzun a psí chůva Nana), T. Rychlé 
(víla Zvoněnka) a R. Kalvody (pirát Bill Krčma). Zajímavostí je               
i to, že autorem písní na hudbu D. Krále je dětem dobře zná-
mý Xindl X. Pokud chcete prožít se svými náctiletými potom-
ky a létajícím Petrem Panem dobrodružství v Zemi Nezemi,

neváhejte toto představení navštívit. Možná sami vzpomenete 
na film M. Forstera Hledání Země Nezemě (2004), ve kterém 
hlavní roli spisovatele J. M. Barrieho ztvárnil Johnny Depp. „Petr 
Pan se stal skutečnou legendou a dodnes přitahuje všechny,  
kteří touží uletět realitě světa dospělých, uvěří na víly a alespoň 
jednou v životě vzlétnout,“ píše v programu Jana Slouková, dra-
maturgyně představení. Popravdě: atmosféra Země Nezemě v 
podání ABC vtáhla do světa dětí i nás dospělé. I my jsme byli 
dětmi, které nechtěly zestárnout …
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ZAHRÁDKA V DUBNU
Blanka Exnerová

Duben má také název apríl, ale mně celé období od začátku 
roku připadá jako apríl. Teplo, pak období mrazů, sněhu, ob-
dobí intenzivních dešťů, v únoru teplo, březen s teplotami jako 
duben a radit při tomto počasí, co se má kdy dělat na zahradě, 
je opravdu pustá teorie. Letos musíme postup prací přizpůsobit 
tak, jak nám příroda ukáže a dovolí. Rady budou všeobecné 
patřící k jaru, protože vzhledem k průběhu venkovních teplot 
máte jistě práce určené pro duben již dávno hotové, ale přeci. 
Duben je měsíc lesů, sázíme stromy, keře, rostliny. Měli bychom 
znát jejich požadavky a také bychom měli vědět, jakou půdu     
a její složení na zahradě máme. Základní pravidlo je, že kupuje-
me rostliny podle typu půdy a neupravujeme půdu podle poža-
davku rostliny na typ půdy. Půdní typy se liší a závisí na poměru 
jednotlivých složek humusu, jílu, písku, rašeliny, vápence. 

Malý popis, jak určíme laicky typ půdy. Jílovité půdy v naší ob-
lasti se nacházejí nejvíce. Jsou hutné, špatně propouští vodu, 
jsou zamokřené, při práci s nářadím se nám na ně lepí, v létě 
povrch vysychá, praská – praskliny na polích jsou někdy tak 
široké, že do nich můžeme dát ruku. Vylepšujeme ji pískem. Do 
těchto půd jsou vhodné javory, šeříky, čemeřice, bohyšky. Písči-
tá půda je lehká, dobře se zpracovává, rychle vysychá, voda         
z ní odvádí živiny. Vylepšujeme ji zahradním kompostem nebo 
hnojem. Vhodné rostliny – mahonie, hlošina, divizna, řebříček. 
Drobtovitá půda – obsahuje kousky kamení, vápence, je dobře 
propustná, rychle vysychá. Je vhodná pro velkou většinu skal-
niček a cibulovin, kdoulovci, hlohu. Půda s vysokým podílem 
humusu obsahuje velké množství organických materiálů, dobře 
zadržuje vodu, nevytváří hroudy, to neznamená že je někdy dob-
ře propustná. Zapracováváme do ní písek a vyhovuje většině 
zahradních rostlin.  

OKRASNÁ ZAHRADA: mech v trávníku svědčí o nevyrovnaném 
hospodaření s vodou, vzduchem a živinami. Do půdy se dostá-
vá příliš málo vzduchu, a ta je potom kyselá. Pomůže pouze 
jen důkladné provzdušnění půdy. Rozpíchejte trávník vidlemi, 
speciálními hráběmi, anebo strojně vertikulací, a to vždy dvěma 
směry na sebe kolmo. Mech se starou trávou pečlivě vyhrabejte 
a můžete přidat do kompostu. Během dubna byste měli – záleží 
na počasí – všechny zatravněné plochy poprvé posekat. Sekejte 
hodně nízko, tím podpoříte odnožování, tím se zahustí plochy     
s prořídlým porostem. Vše posekané se po prvé seči musí peč-
livě vyhrabat, dodat živiny. 

Všechny trvalky s výjimkou nově vysazených vyžadují v dubnu 
živiny, aby se mohly optimálně rozvíjet. Hnojiva aplikujeme vždy 
až po odstranění všech uschlých částí a na zcela vyčištěný zá-
hon. Vysazujeme mečíky do hloubky 10 cm, aby je nemohl vy-
vrátit vítr, v množství 50 kusů na 1 m². Hlízy vysazujeme vždy 
očištěné od slupek, namořené, napadené hlízy hnilobou či zde-
formované vyhazujeme. Montbrécie  vysazujte  12 – 15 cm hlu-
boko, nemusí se na podzim vyrývat pokud jim dáte ochrannou 
vrstvu a zásada je, čím déle mohou zůstat na jednom místě, 
tím lépe kvetou. Duben je nejpříznivější měsíc pro přesazování 
pokojových rostlin a je nevyšší čas se intenzivně starat i o rostli-
ny, které přečkaly zimu v okenních truhlících. Všechny odumřelé 
části odstraníme, seřízneme, vyměníme zcela zem a pokud jen 
částečně, přihnojíme. 
 
O zeleninové a ovocné zahradě si přečtěte na našich webo-
vých stránkách. O veškerých našich akcích budete informová-
ni ve vývěsných skříňkách, na stránkách ÚZ a webu zahrád-
kářů www.kvetyujezda.ic.cz.

V SOBOTU 20. DUBNA OD 7 DO 12 HOD NA REVÍRU 
ROKYTKA 1, BLATOVSKÝ RYBNÍK

VĚK ZÁVODNÍKŮ 6-15 LET, RYBÁŘSKÝ LÍSTEK NENÍ       
PODMÍNKOU ÚČASTI. 

REGISTRACE ÚČASTNÍKŮ OD 6 HOD,                           
OBČERSTVENÍ ZAJIŠTĚNO.

VÍCE INFO NA TEL.: 776 601 010 (JAN FRANC),    
                            602 947 507 (ALEŠ HRUBÝ)

AKCE SE KONÁ ZA PODPORY MČ PRAHA 21.

PETRŮV ZDAR!

Dětské rybářské závody
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PROCHÁZKA MOKROU PRAHOU
Eva Svobodová / SPCCH

Za deště a smutného nebe jsme 22. 2. vyrazili se skupinou číta-
jící více než 30 účastníků na plánovanou vycházku na Hrad. Pod 
vedením pana Petra Zemana jsme vstoupili Norbertovou bra-
nou do historie. V areálu Strahovského kláštera jsme prošli oko-
lo kláštera a literárních památníků, kde se nám otevřela strhující 
vyhlídka na Prahu. Přes Pohořelec jsme prošli na Loretánské ná-
městí, kde jsme si poslechli zvonkohru a opět jsme se dozvěděli 
spoustu zajímavostí z historie Lorety. Kolem kláštera kapucínů 
jsme zamířili do „Nového světa“. Historicky byl obýván nejchud-
šími z hradního personálu a vládly tam opravdu nuzné pod-
mínky. Dnes však je to půvabný kousek Hradčan, plný poezie a 
venkovské atmosféry. Odtud jsme kolem kasáren hradní stráže 
prošli až na Hradčanské náměstí, kde jsme viděli kromě palá-
ců, které lemovaly celou naši cestu, i nástup na výměnu hradní 
stráže. Bočním vchodem jsme prošli na II. nádvoří, kde jsme si 
pověděli o historii a fungování největšího hradního komplexu 
na světě, kterým je náš Pražský hrad. Poslední naše zastávka 
byla na III. nádvoří, kde jsme schování pod „prezidentským“ 
balkónem vyslechli, jak vše bylo s katedrálou svatého Víta a 
ostatními svatostánky na Pražském hradě. Po dvouapůlhodino-
vé nádherné procházce mokrou Prahou, se spoustou nových in-
formací, za které jsme panu Zemanovi ze srdce vděčni, jsme se 
rozešli, abychom si své dojmy odnesli do svých domovů.

Z CHYSTANÝCH AKCÍ KAS
DIVADLO
1. DUBNA
činohra Kytice v Národním divadle

VYCHÁZKY
18. DUBNA
Zámek Ctěnice a procházka po Vinoři a Satalicích 
Sraz na zastávce Újezd n. L. v 8.35 hod., busem 221 
na Černý Most, odtud busem do Ctěnic. Po prohlíd-
ce občerstvení, busem  do Vinoře a přes Satalickou 
oboru domů.

VÝLETY
18. KVĚTNA
Zámek Vrchotovy Janovice, skanzen Vysoký Chlumec.

8. ČERVNA
Horšovský Týn, Domažlice, muzeum Chodska.

Na podzim připravujeme:
21. září / zámek Stekník a Žatec
19. října / antika na zámku Duchcov
7. listopadu / Strahovský klášter
14. prosince / adventní trhy Kouřim

Sledujte, prosím, vývěsní skříňky. 
Za výbor KAS Zuzana Dastychová st.

SPCCH ZVE
DIVADLO
5. DUBNA
v 19 hod. na divadelní představení v Polyfunkčním 
domě, kde hraje amatérský soubor z Úval hru 
Dámský krejčí.

11. DUBNA
v 19 hod. další divadlo, tentokrát U Hasičů s před-
stavením Co vy na to, pane Šmoldasi?

OZDRAVNÝ POBYT
28. DUBNA
odjíždí 34 členů SPCCH na ozdravný pobyt do 
Spáleného Poříčí, kde je pro ně připraven bohatý 
program.

VYCHÁZKY A VÝLETY
25. DUBNA
Vycházka s průvodcem po Malé Straně. Sraz je na 
Malostranské v 10 hod. Jste srdečně zváni.

23. KVĚTNA
Připravujeme výlet do Zruče nad Sázavou a také 
navštívíme Včelí svět a Vodní dům u Švihova. 

Případní zájemci se hlaste u pí. Řezáčové 
(603 930 176) nebo pí. Branžovské (777 711 699)
Za SPCCH Růžena Řezáčová

Z MINULÝCH AKCÍ
3. 2. jsme byli v divadle Rokoko na hře Oddací list. 
Představení mělo velký úspěch! 2. 3. proběhla vý-
roční členská schůze SPCCH, které se zúčastnila 
nadpoloviční většina členů. Rádi jsme mezi sebou 
přivítali starostu Michala Hazdru, místostarostku Ale-
nu Motejlovou a za spolek Krajina pro život Jitku 
Carbolovou. 

Členové se dozvěděli o akcích, které proběhly            
v loňském roce, a také o hospodaření spolku. Dále 
se seznámili s plánovanými akcemi na letošní rok. 
Vše bude upřesněno ve vývěskách a ÚZ. 
 
28. 3. pro nás městská část Praha 21 připravila 
přednášku o kyberšikaně, týž den proběhla od       
15 hodin vycházka do Clamm-Gallasova paláce. 

Na obě akce byla nutná rezervace.
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Prohlídka hotelu Imperial
16. května od 15 hod.
Budova je pozoruhodným příkladem architek-
tonického stylu art deco. Původní slavný Hotel 
Imperial byl postaven v letech 1913–1914 Ja-
roslavem Benediktem na zakázku významného 
pražského hoteliéra Jana Koláře.  Exteriéry ve 
stylu Art Deco s kubistickými prvky byly doplně-
ny pozdně secesní mozaikovou výzdobou interi-
érů podle návrhů Jana Beneše. Za 1. republiky 
byl oblíbeným místem pražské smetánky. Od 
roku 1948 hotel sloužil ROH, a to až do pře-
rušení provozu v 80. letech 20. století. Po roce 
2000 prošel rozsáhlou rekonstrukcí, která mu 
navrátila jeho bývalou slávu. Art Deco Imperial 
se znovu stal jedním z nejvýraznějších a nejoká-
zalejších hotelů v Praze.
Pořádá SPCCH, zájemci se mohou hlásit for-
mou SMS na tel. 739 030 472 či e-mailem     
milrydl@seznam.cz

Spolek Újezd nad Lesy: krajina pro život a 
Svaz postižených civilizačními chorobami 

zvou na ozvučenou vycházku 

Klánovice lázeňské 
Příběhy klánovických vil a 

jejich obyvatel II. 
S Jindřichem Lukášem, autorem knih 

o Klánovicích, známým z pořadu 
České televize Z metropole 

 
Sraz ve čtvrtek 11. dubna ve 14 hodin 
před vchodem do školy ul. Slavětínská 
          Podpořeno MČ Praha 21 

T. G. MASARYK – HLEDAJÍ SE „KROČEJE“
Michael Hartman

V minulém vydání Zpravodaje o tom, jak to všechno začalo,      
a o roli Újezdského muzea (letos oslaví 20 let), jsme se sou-
středili na informační tabuli před „Lípou Svobody“ u hasičárny 
na Staroújezdské ulici, kdysi Masarykově třídě.  Text přenesený       
z kroniky Újezda uvádí na závěr, že „Při této slavnosti recitovala 
paní Anna Roháčková z Neumannovy básně – stať ‚Kročeje‘ “.
Chtěli jsme udělat připomínku slavnosti letos autentičtější, a tak 
nás napadlo přidat ukázku uvedené básně. Nalézt “stať ‚Kroče-
je‘“ se však ukázalo neobyčejně zapeklité.

Příjmení “Neumann” nás okamžitě vedlo k osobě básníka S. K. 
Neumanna. Avšak pátrání po slově „Kročej“ ve zdrojích s ním 
spojených nepřineslo výsledky. Žádná odpovídající báseň ne-
byla k nalezení. Nepomohla ani výzva pamětníkům, konzultace 
s pražskými archivy, s kronikářkou Újezda nad Lesy, se znalcem 
Masaryka Pavlem Kosatíkem (lektor Újezdské akademie 2023), 
ani od něho doporučená konzultace s Ústavem pro jazyk český. 

Nakonec jsme po čase v Národní knihovně v Klementinu učinili 
objev: čtyřstránkovou brožuru s vlasteneckou grafikou na titulní 
straně – báseň „Pozdrav Tomáši G. Masarykovi“ od Stanislava 

K. Neumanna vydanou roku 1918 za 40 hal. kus tiskem Fr. Bo-
rového v Praze. V první a poslední strofě, vztažených na prezi-
denta Masaryka, „kráčí člověk spravedlivý“. Ač nejde doslovně 
o „Kročeje“, ale o „kráčení“, domnívali jsme se, že jsme u cíle. 
Básnické dílo bychom v rámci oslav a přiblížení historické doby 
rádi využili. Souběžně pokračovalo pátrání po dalších okolnos-
tech Masarykovy návštěvy v den 1. výročí republiky. Nalezli 
jsme informace o prezidentského bytu, který vznikal rekonstrukcí 
budovy Pražského hradu (1919), hledali v opisu prezidentova 
diáře od tajemníka Vladimíra Kučery, který od ledna 1919 do 
března 1929 pracoval v Masarykově kanceláři, v dobovém tisku 
(zejména Národní listy) a dalších pramenech. 

Spojení zdrojů však přineslo překvapení. Zcela nový pohled 
na „Kročej” a objev nové skupiny aktivních, pro rozvoj občan-
ské společnosti zapálených osob, které pomáhaly, aby k naší 
slavnostní události vůbec došlo. O tom ale již příště. Jaké pře-
kvapující okolnosti jsme později z neočekávaných zdrojů obje-
vili, uvedeme v plnosti během doprovodné akce k 105. výročí                 
(v pondělí 28. 10. odpoledne).
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KADETKY ZVOU NA 
ZÁVĚREČNÝ TURNAJ 
SEZONY
Petr Plzenský

V sobotu 6. dubna se těšte na vzrušující závěrečný turnaj 2. ligy 
Pražského přeboru, který pořádá volejbalový tým SK Joky v tě-
locvičně Masarykovy ZŠ v Polesné. Těšit se můžete na napínavé 
místní derby mezi Sokolem Horní Počernice a domácím oddílem 
SK Joky, které bude vrcholem celého turnaje. V minulém kole 
jsme byli svědky překvapivého vítězství týmu z Újezda a Běcho-
vic, který porazil favorizovaný tým z Počernic 2:0. Následující 
den, v neděli, se na stejném místě uskuteční turnaj žákyň, který 
pořádá „B“ družstvo SK JOKY.

Volejbalový oddíl pořádá tréninky jak v tělocvičně ZŠ v Polesné, 
tak i v hale v Běchovicích na ulici Richtrova. Od května, za před-
pokladu příznivého počasí, trénuje na antukovém hřišti v Újezdě 
v areálu Veletovská. Přijďte se podívat a případně se zapojte 
do naší každoroční akce Dětský den s volejbalem.

Na konci prázdnin se naše hráčky účastní pobytového soustře-
dění v oblíbených Jizerských horách v Hejnicích - Ferdinadově. 
Soustředění je následováno kempem na antukovém hřišti, který 
se koná od 19. do 23. srpna a je otevřen pro všechny zájem-
ce. Naše dveře jsou otevřeny pro všechny sportovně založené 
dívky, které mají zájem naučit se tento krásný kolektivní sport          
a budovat přátelství na celý život. 

Volejbal je vhodný pro hráče všech věkových kategorií a nabízí 
možnost vytvoření přátelské sportovní party kdekoliv. Rádi by-
chom poděkovali za finanční podporu v rámci grantových pro-
gramů MČ Praha 21, MČ Praha – Běchovice, PVS (Hlavní město 
Praha) a NSA.

ÚJEZDSKÉ TAEKWONDO 
BODOVALO NA ZLÍN OPEN
Martin Horák

V sobotu 9. března se v taekwondo konal zápasový turnaj Zlín 
Open a „Újezďákům“ se povedl na výbornou. Spoustu nových 
medailí do sbírky a také celkové druhé místo v soutěži týmů, 
jen pár bodů za prvním týmem z Pelhřimova, je parádní za-
čátek sezóny. Společnými silami se na tomto úspěchu podílelo               
25 újezdských bojovníků a všichni podali skvělé výkony. Pro ví-
tězství si vynikajícími výkony došli Aaron Šklovskij, Nicolas Tarl-
jovski a nezadržitelný Lukáš Vinář, který nenašel přemožitele ani 
v jednom ze tří zápasů. Nesmíme opomenout ani naše kouče, 
kteří celý den podporovali každého jednoho závodníka jak na 
ploše, tak mimo ni.

Týden před zápasovým zlínským turnajem se uskutečnil turnaj 
nejvyšší evropské G-třídy v sestavách v Bulharsku. Na tomto tur-
naji se zúčastnili nejlepší evropští taekwondisté a nechyběli ani 
4 zástupci újezdského Kangsimu jako součást české reprezen-
tace. Rádi bychom vyzdvihli výkon Adama Brůčka, pro kterého 
se jednalo o první účast na takto velkém turnaji a bylo z toho 
parádní 9. místo ze 42 závodníků. Stejného umístění dosáhl také 
zkušený Martin Horák.

Nejdůležitější výsledek pro české taekwondo však přišel v ne-
děli 10. 3., kdy se české reprezentantce Petře Štolbové podařilo 
kvalifikovat na olympijské hry do Paříže, což je obrovský úspěch 
a doslova historický milník. Všichni doufáme, že se na olympiá-
dě podaří získat medaili a držíme Petře palce.

Některé aktivity našeho oddílu jsou finančně podporovány          
v rámci dotačního systému MČ Praha 21. Jedná se o tréninko-
vé a závodní sportovní aktivity našeho klubu, které se dotýkají 
především materiálního vybavení, pronájmu tělocvičny, dopravy     
a startovného na turnajích. Letos mohou být díky tomuto systé-
mu podpořeny turnaje Bohemia Cup, Havířovský pohár, Vánoční 
pohár a Hansoo Cup. Touto cestou bychom chtěli MČ Praha 21 
poděkovat.
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Běh starosty
újezdskou

o pohár
Běh za

sobota 11. 5. 2024

19. ročník pořádá
Závod se koná za podpory Městské části Praha 21

•  Kategorie od nejmenších až po dospělé•  Pro nejlepší v jednotlivých kategoriích diplom,  

 medaile, poháry, drobné ceny• Krásné prostředí Klánovického lesa atletikaujezd.cz/ujezdska-sova AtletikaUjezd

zaregistrovat se

Běh o pohár starosty
Dovolujeme si pozvat všechny aktivní i re-
kreační běžce a všechny příznivce aktivního 
pohybu na náš tradiční Běh o pohár staros-
ty aneb Běh za Újezdskou sovou, jehož již 
19. ročník se letos koná v tradičním jarním ter-
mínu v sobotu 11. 5. 2024 na obvyklém místě          
v Klánovickém lese poblíž Blatova. 

Přijďte strávit příjemný den v Klánovickém lese! 
Na všechny se moc těší Michal Augusta, ŠSK 
Újezd nad Lesy

ČTYŘI BĚHY U SOUSEDŮ
Blahoslav Hruška

Letošní běžecká sezóna díky počasí již začala, a tak je načase 
otevřít kalendáře a zapsat si data oblíbených závodů a výběhů, 
které se pořádají v okolí Újezda. Na 15. června letos připa-
dá akce s poněkud tajemným názvem Krákoduh. Ti znalí jistě 
vědí, že jde o triatlonový závod (0,5 km plavání, 10 km kolo, 
3,5 kilometru běh), který pořádají sousední Koloděje s dalšími 
obcemi, konkrétně Královicemi, Dubčí a Uhříněvsí: odtud i název 
podniku. Start i cíl je v Kolodějích (plave se na Podlešáku), vše 
potřebné i registraci hledejte na www.krakoduh.cz.

Hned dva slavné závody se i letos poběží v Běchovicích. Pře-
devším jsou to „velké“ Běchovice, tedy proslulý silniční běh na      
10 kilometrů, který končí na Žižkově. Jde o nejstarší nepřerušený 
běžecký závod Evropy, který nepřekazily ani dvě větové války. 
Letos se můžete těšit již na 128. ročník, který proběhne 29. září. 
Registrace už byla spuštěna na bechovice-praha.cz, tamtéž na-
jdete i množství fotografií, a také pečlivě zpracované výsledky 
všech předchozích 127. ročníků. Z nich lze vyčíst, že Jakub Wolf 
z AC Sparta, vítěz prvních tří ročníků běhu, by se svým prvním 
vítězným časem z roku 1897 (39:03) loni dosáhl jen na 62. mís-
to. O tolik se běžci a běžkyně na trati zlepšili (i když tehdy se 
neběhalo po asfaltu). 

Nesmíme ale zapomenout ale ani na druhý běchovický lauf, 
Mladé Běchovice, které vznikly jako odnož těch „velkých“, a to 
v roce 1966. Závod je určen pro děti od jednoho roku a oblíbi-
la si ho také řada Újezďáků. Mimochodem tu pětkrát zvítězila 
i olympionička Eliška Klučinová, odchovankyně ŠSK Újezd nad 
Lesy. Registraci hledejte na mladebechovice.cz, běží se 21. září.

Čtyřlístek běhů u našich sousedů doplňuje Klánovický půlmara-
ton. Společně s canicrossovou částí a dětským závodem vyběh-
nou běžci a běžkyně na trať 20. října. Vše potřebné hledejte na 
klanovickypulmaraton.cz.
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      KONCERT
Robert Balzar Trio
Jazz v podání Roberta Balzara, Stanislava Máchy a Jiřího 
Slavíčka. 
 25. DUBNA OD 19.30 HOD. 
KC Beseda Klánovice

          KINO
Tady Havel, slyšíte mě? (ČR 2024, rež. Petr Jančárek)
Nový dokument o posledních letech života Václava Havla.
 19. DUBNA OD 19.30 HOD. 
KC Beseda Klánovice

      DIVADLO
Elegance molekuly
Přímý přenos úspěšného představení Dejvického divadla. 
 7. DUBNA OD 19 HOD. 
Divadlo Horní Počernice

      VÝLET
Městskou stezkou po známých i neznámých místech města 
Úval se spisovatelem Janem Psotou.
 20. DUBNA OD 13 HOD. 
Sraz u infotabule na nádraží Úvaly

KLÁNOVICE
Dětské hřiště u školy
Nové vyžití pro děti bývá nejčastějším nápadem v parti-

cipativních rozpočtech, v nichž o vybraných investicích 

rozhodují sami občané. Je tomu tak u nás i u našich sou-

sedů. V Klánovicích dotáhli do konce jeden z vítězných 

projektů: rozšíření oblíbeného hřiště u školy. Několik no-

vých dřevěných prvků v hodnotě asi 200 tisíc Kč určených 

zejména pro ty nejmenší děti dodala firma Acer Wood-

way. Dodejme, že participativní rozpočet běží v Kláno-

vicích i letos: návrhy se posílají až do poloviny května. 

BĚCHOVICE
Nové náměstí
Sousední Běchovice se dočkají nového náměstí, které funkč-

ně propojí areál Staré pošty a Požární rybník s pobytovým 

molem. Slavnostního poklepání na základní kámen se 

27. 2. zúčastnil i primátor hl. m. Prahy Bohuslav Svoboda, 

jeho náměstek Petr Hlaváček a radní Zdeněk Kovářík. Au-

tory urbanistického a architektonického řešení je studio 

Tomek Architekti, součástí veřejného prostranství o ploše 

2500 m2 bude také ekumenická kaple. Celkové náklady 

jsou 104 mil. Kč bez DPH, stavba by měla trvat asi rok a půl. 

KOLODĚJE
Burza oblečení
Kolodějští pořádají tradiční jarní burzu dětského, dám-

ského i pánského oblečení v multifunkčním sále v podkro-

ví mateřské školy. Příjem zboží je v pátek 12. dubna od 

17 do 19 hod., následující den dopoledne si můžete při-

jít vybrat z nabízených kousků. Provize z prodaného zbo-

ží je 10 %, kterou organizátoři věnují školní družině. Více 

podrobností najdete na obecním webu praha-kolodeje.cz. 

ÚVALY
Nové ulice podle zemí 
Zastupitelé v Úvalech rozhodli o názvu ulic v lokalitě Nové 

Slovany u budoucí svazkové školy. Letopisecká komise pů-

vodně navrhla názvy nových ulic podle klíčových postav 

moderních českých dějin: Václava Havla, Milady Horákové, 

Heliodora Píky a Jana Patočky. Rada města ale argumen-

tovala tím, že ulice v bezprostřední blízkosti této lokality 

jsou již pojmenovány podle názvů evropských států, a navíc 

hlavní ulice protínající čtvrť Nové Slovany ponese název 

Evropská. Prošel tedy návrh rady, a to přidělit jména no-

vých ulic podle dalších zemí Evropy. V nové výstavbě, která 

vzniká nalevo od silnice na Škvorec, se tak ulice budou 

jmenovat Rakouská, Německá, Francouzská a Švýcarská. 

svetlo jinakŠ
anna beata háblová

vernisáž výstavy

výstava potrvá do 13. 06. 2024

koncert  kyšperský+háblová

12. 4. 18:30



32

INZERCE

Zápis do školičky 
právě zahájen!
www.unicornschool.cz/zapis
www.andelska.cz/zapis

Zavolejte nám: +420 777 515 515

	RESPEKTUJÍCÍ PŘÍSTUP
	PRVKY MONTESSORI 
 PEDAGOGIKY
	BIO STRAVOVÁNÍ
	INDIVIDUÁLNÍ PŘÍSTUP
	POZITIVNÍ MOTIVACE
	BEZPEČÍ

Unicorn School
Lesní 816, Šestajovice
www.unicornschool.cz/zapis

Mateřská školka Andělská
Čenovická 1085, Újezd nad Lesy
www.andelska.cz/zapis

Přijímáme děti od 1 roku do malé dětské skupiny pracující na principu 
respektující výchovy a komunikace, jsme rádi s dětmi venku na zahrádce, 
na procházce v lese, máme nadstandardně kvalifikovaný tým a lektorky 
angličtiny. Pracujeme v malých skupinkách max. 6 dětí na jednu pečující osobu.

Rezervujte si místo a termín prohlídky.
Vybírat můžete z našich dvou poboček:

UNICORN INZERCE_ver3.indd   1UNICORN INZERCE_ver3.indd   1 27.12.2023   18:1027.12.2023   18:10
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ODVOZ STARÉHO NÁBYTKU
NA SKLÁDKU!

Vyklízíme sklepy, byty, pozůstalosti atd. 
Sami naložíme a odvezeme nepotřebné věci 

za rozumnou cenu.

Tel.: 773 484 056

TPGAS SERVIS S.R.O.

Revize a zkoušky plynového zařízení, tlakových nádob,            

servisní údržby a opravy plynových zařízení, kontroly      

a instalace spalinových cest, servisní kontroly klimatizací                           

a tepelných čerpadel.

ING. TOMÁŠ PINKAVA / TEL: +420 608 153 828
E-MAIL: PINKAVATOMAS@SEZNAM.CZ

WWW.VYKUPVECIZDOMACNOSTI.CZ
koupí veškeré vybavení domácností                           

např. hudební, filmové nosiče (VHS, CD, DVD, LP), knihy, 
sklo, porcelán, nářadí a další info se dozvíte na webu.

tel.: 704 142 317 / 602 262 786
email: dominikkovarik11@seznam.cz

      
      Pronájem 
        reklamní plochy a nebytového                                          
       prostoru v Újezdě na křižovatce 
 

    Informace ve zlatnictví nebo         
přímo na j.sikac@post.cz 

HLEDÁME NEMOVITOSTI PRO FILM            

Jste majitelem zajímavého domu nebo vily s charakte-
rem?  Film Hunters s.r.o. hledá nemovitosti pro natáčení 
filmů, reklam a videoklipů. Nabízíme atraktivní odměnu                   

od 40.000 Kč za den pronájmu.

Pro více informací nás neváhejte kontaktovat na:           

hello@filmhunters.cz   /   Team Film Hunters s.r.o.

JUDr. Jiří Vyvadil, advokát
se zkušenostmi práva ústavního, občanského, trestního

e-mail: J.Vyvadil@seznam.cz, mobil: 606 647 760

nabízí právní pomoc

Mgr. Renata Prihoda, advokátka, 
zastoupení před soudy (civil a trest), smluvní 
dokumentace, nemovitosti, insolvence, rodinné právo 
(rozvody, jmění manželů, děti), obchodní společnosti. 

Tel: 602 962 374, email: flaskova@akjp.eu

OBKLADY, DLAŽBY,
REALIZACE KOUPELEN...

728 033 583
martin@lundak.cz
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PRODÁNO
BYT 3+KK

ŠESTA JOVICE

PRODÁNO
6 BYTŮ 3+KK

JIŘICE

PRODÁNO
RD 5+KK
ŘEVNICE

PRODÁNO
STAVEBNÍ 

POZEMEK ŘÍČANY

PRODÁME I VAŠÍ NEMOVITOST
Ing. Kateřina Černá     Tel.: +420 724 646 572Web: www.ipr-real.cz
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